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Gojković: Domovi zdravlja u Vojvodini će bolje funkcionisati 

Domovi zdravlja su krajem prošle godine prešli u domen Pokrajine, a pokrajinski sekretar za zdravstvo 
profesor dr Zoran Gojković kaže kako će sada ove ustanove bolje funkcionisati, ali i da će moći bolje da 
kontrolišu njihov rad, kao i kvalitet usluge. 

Osim toga, on ističe i da se pravi Plan mreže zdravstvenih ustanova, nakon čega će se znati da li će u 
nekim slučajevima doći do spajanja pojedinih domova zdravlja između sebe, odnosno nekih domova 
zdravlja i opštih bolnica. 

Na sednici Pokrajinske vlade 18. decembra prošle godine Pokrajina je ušla u postupak preuzimanja 44 
doma zdravlja i tri novosadska zavoda, za hitnu medicinsku pomoć, za zdravstvenu zaštitu studenata i 
zdravstvenu zaštitu radnika. Pokrajinski sekretar za zdravstvo profesor dr Zoran Gojković kaže za 
“Dnevnik” kako je potrebno da se u narednom periodu završe tehnički procesi vezani za upis 
zdravstvenih ustanova u Privredni registar, da se usklade statuti i pravni akti sa Statutom APV, kao 
sprovođenje odredbi novog Zakona o zdravstvenoj zaštiti, koji je donet protekle godine. Prema 
Gojkovićevim rečima, tek nakon toga sledi raspisivanje konkursa i imenovanje direktora ovih ustanova, 
kao i upravnih i nadzornih odbora. 

- Time se Pokrajina na svojoj teritoriji, a Ministarstvo zdravlja na teritoriji centralne Srbije, obavezuju da 
će, nadamo se, dalje funkcionisanje ovih ustanova biti bolje, svrsishodnije i finansijski isplativije. Na 



 
 

žalost, praksa je pokazala da su izmene Zakona o zdravstvenoj zaštiti od pre 14 godina, kada su ustanove 
primarne zdravstvene zaštite podvrgnute lokalnim samoupravama, u mnogo čemu unazadile zdravstveni 
sistem i nisu doprinele adekvatnoj zdravstvenoj zaštiti građana Srbije – navodi dr Gojković. 

Kako ocenjuje, domovi zdravlja su loše kontrolisani od strane osnivača u tom periodu, nagomilali su se 
veliki dugovi, pogotovo u apotekarskim ustanovama. 

- Kadrovski i stručno, jedan deo ovih ustanova je značajno nazadovao, a saradnja između ovih ustanova i 
opštih bolnica, kao i kliničkih centara bila je na lošem nivou. Celovit i jedinstven sistem pružiće, 
smatramo, značajno bolje i kvalitetnije lečenje, a prevashodno staviti primarnu zdravstvenu zaštitu u 
samu svrhu zbog kojeg postoji, a to je prevencija. Na tome će najviše da se insistira i to će biti najvažniji 
zadatak koji je pred nama – istakao je dr Gojković. 

Prema njegovim rečima, osim toga, novi zakon omogućava da svi nivoi vlasti, lokalni, pokrajinski i 
republički, učestvuju u finansiranju, čime će se sa jednog mesta omogućiti bolja koordinacija po 
prioritetima i potrebama. 

- Pacijenti će videti bolju kontrolu rada ustanova, jer i Pokrajinski sekretarijat i Ministarstvo zdravlja 
imaju znatno bolje kapacitete za kontrolu rada, planiranje i potrebe zdravstvenih ustanova, nego što je 
do sada to bio slučaj. To se prvenstveno odnosi na manje lokalne samouprave i manje gradove u 
Vojvodini, koji nisu imali stručna tela, koja bi sprovodila ovakve konkretne zadatake – napominje dr 
Gojković. 

Rad lekara u domovima zdravlja će se sada mnogo ozbiljnije kontrolisati, jer će i ove ustanove da uđu u 
program dijagnostički srodnih grupa. 

- Sada će se adekvatnije kontrolisati učinak svih zaposlenih, kao i nivo usluge koji se pruža u ustanovama. 
Za četiri, do šest meseci trebalo bi da se ceo sistem postavi aktivno u funkciju, te će odmah osetiti 
pomak u radu domova zdravlja – ističe pokrajinski sekretar. 

Kako naglašava, očekuje nas i optimizacija Plana mreže zdravstvenih ustanova u ovoj godini, koja je 
trenutno u toku, a plan je da bude završena polovinom godine. Tada ćemo imati funkcionalno 
povezivanje zdravstvenih ustanova, kako na primarnom nivou, tako i u odnosu primarnog i sekundarnog 
nivoa zdravstvene zaštite. 

- Optimizaciju mreže radi specijalna Radna grupa Ministarstva zdravlja, u koordinaciji sa Pokrajinskim 
sekretarijatom za zdravstvo na teritoriji Vojvodine. Dakle, nakon detaljnog uvida u finansijsko 
poslovanje, stručni rad, kadrovske potencijale, kao i demografsku sliku, Radna grupa će predložiti 
eventualna međusobna povezivanja domova zdravlja, kako između sebe, tako i sa opštim bolnicama – 
istakao je dr Gojković. 

 



 
 

 

 

MALI PACIJENTI, VELIKI HEROJI Jubilej posebnog odeljenja u "Tiršovoj" 

Za 40 godina rada, više od 600 dece lečeno je u Centru za hemodijalizu i transplantaciju "Prof. dr Milana 
Popović-Rolović" pri "Tiršovoj" zbog trajnog otkazivanja bubrega. Trenutno, hroničnom dijalizom ovde 
leče devet mališana. 

Ova deca četvrti sprat Univerzitetske dečje klinike "Tiršova" poznaju dobro, gotovo kao svoj dom. Jer, u 
neku ruku, ta ustanova im to i jeste - druga kuća u koju, zbog bolesti bubrega, svi oni, barem tri puta 
nedeljno dolaze sa svojim roditeljima. Nemanja, Anđela, Miloš, Ivana... na stotine dece prošlo je kroz 
Centar za hemodijalizu i transplantaciju, a doktori, medicinski tehničari i vaspitači sa širokim osmehom 
pričaju o svima njima. Na kraju, priča se uvek završi isto - ti klinci su heroji, koji i pored teške bolesti i 
bezbroj cevčica i aparata kojima su gotovo svakodnevno izloženi, ne posustaju. 

Pored Anđele Čiče, vesele devojčice koja na dijalizu dolazi već tri godine, redovan u ovom centru je i 
Nemanja Lazarević (15) iz Šapca. 

- Nemanja je dete sa posebnim potrebama, tako da transplantacija u njegovom slučaju nije opcija. Iako 
bi sama transplantacija prošla bez problema, imajući u vidu druge zdravstvene tegobe koje ima, doktori 
se plaše da možda ne bi preživeo. Ipak, na sreću, posle dijalize je mnogo bolji, baš mu prija, vidi se. Jeste 
da je put na relaciji Šabac-Beograd tri puta nedeljno naporan, ali kada suprug i ja vidimo njegovu reakciju 
nakon dijalize, kako je raspoložen, koliko mu je lakše, onda sve muke zaboravimo. Nemanja je u sedmom 



 
 

mesecu dobio meningitis i tada mu bubrezi nisu radili 21 dan. Tada je prvi put priključen na dijalizu. 
Nakon toga, bubrezi su proradili, ali je taj meningitis ostavio trajne posledice i na bubrege, mozak, čitav 
njegov razvoj - rekla je za "Blic" Nemanjina mama. 

I zaista, iako pomalo pospan i umoran od dijalize, Nemanja je centar napustio u tatinom naručju, širokog 
osmeha i veselih, bistrih očiju... 

- Centar za hemodijalizu i transplantaciju "Prof. dr Milana Popović-Rolović" osnovan je 10. januara 1980. 
godine na Univerzitetskoj dečjoj klinici "Tiršova", a nosi naziv prema svom osnivaču. Osnovan je kao prvi 
i jedini centar za hemodijalizu dece na prostoru tadašnje Jugoslavije. I danas je ovo jedini specijalizovan 
centar za hemodijalizu dece u našoj zemlji koji po svojoj opremljenosti i kapacitetima omogućava lečenje 
za svu decu kojoj su bubrezi trajno otkazali - kaže za "Blic" prof. dr Mirjana Kostić, šef nefrološke službe. 

U odnosu na ukupan broj dece u Srbiji i učestalost bolesti koje dovode do dugotrajnog otkazivanja 
bubrega kod dece, prema rečima prof. dr Kostić, očekivano je da će svake godine dijaliza ili 
transplantacija bubrega biti neophodna kod pet, šest novih bolesnika, odnosno ukupno oko 20 dece 
godišnje. - U našem Centru trenutno se hroničnom dijalizom leči devet bolesnika, a u ovih 40 godina, 
zbog trajnog otkazivanja rada bubrega, hemodijalizom je lečeno preko 600 dece. Iako se dijalizom mogu 
ukloniti štetne materije iz krvi deteta kao i višak vode, a lekovima poboljšati posledice otkazivanja 
bubrega i na drugim organima, ni veštački bubreg ni lekovi ne mogu u potpunosti da zamene bubreg - 
objašnjava naša sagovornica. 

To, dodaje, jedino može zdrav bubreg koji dete dobija transplantacijom koje se na Univerzitetskoj dečjoj 
klinici rade od 1986. godine. 

- Od 2001. godine, kada je transplantacija bubrega u našem centru postala standardna terapija, do kraja 
2019. godine transplantirano je 101 dete. Trenutno je na listi čekanja za kadaveričnu transplantaciju 
jedno dete - priča dr Kostić i dodaje da se, pored dece kojoj su trajno otkazali bubrezi, hemodijalizom u 
"Tiršovoj" leče i deca sa akutnim otkazivanjem bubrega. 

 

 

 

 

 

 

 



 
 

 

 

Borba za život: Od raka dojke u Srbiji OBOLI 4.000 ŽENA godišnje, samo PREVENTIVNI PREGLEDI 
smanjuju stopu smrtnosti 

U Srbiji godišnje 4.000 žena oboli od raka dojke, a više od 1.600 izgubi bitku s opakom bolešću, što je 
dovoljan razlog da se više pažnje posveti prevenciji koja ženama može spasti život. 

Ministarstvo zdravlja u saradnji sa Kliničkim centrom u Nišu otpočelo je novu akciju "Proveri i pobedi", 
koja ima za cilj da u ovoj godini više od 20.000 žena od 50. do 69. godine na jugu i jugoistoku zemlje 
obavi mamografski pregled. 

Pokretni mamograf koji se trenutno nalazi u krugu Kliničkog centra u Nišu opremljen je najsavremenijim 
aparatom, te se pozivaju sve žene od 50. do 69. godine da sa ličnom kartom ili zdravstvenom knjižicom 
dođu i provere zdravstveno stanje. Nakon Niša, mamograf će biti dostupan u Merošini, Ćićevcu, 
Varvarinu, Beloj Palanci, Raški, Tutinu, Sjenici, Bajinoj Bašti, Čajetini, Novoj Varoši, Priboju, Ivanjici, Arilju, 
Kosjeriću... 

Direktor Kliničkog centra u Nišu prof. dr Zoran Radovanović kaže da je cilj da preventivni pregled obavi 
20.000 žena, kako je i slogan za ovu godinu, te ističe da je u prošloj godine sprovedena slična akcija koja 
je bila uspešna, kada je pregledano više od 13.000 žena. 



 
 

- Srbija godišnje beleži 4.000 novootkrivenih sa tumorom dojke, bitku izgubi više od 1.600 žena, naša 
ideja je da pregledamo bez čekanja i bez zakazivanja, te da svaka žena od 50. do 69. godine dođe i obavi 
preventivni pregled. Putem medija javnost će biti informisana gde se nalazi mamograf, te pozivam žene 
pomenute starosne dobi da se odazovu jer prevencija je veoma važna - objasnio je Radovanović. 

Prof. dr Dragan Stojanov, direktor Centra za radiologiju Kliničkog centra u Nišu, objašnjava da je cilj ove 
akcije da se karcionom dojke otkrije u ranoj fazi, kada je moguće lečenje i operacija, ali i primena 
terapijske procedure koja će ženama omogući kvalitetan i normalan život. 

- Skrining predstavlja pregled zdravih žena, naizgled zdravih žena koje nemaju nikakvu simptomatologiju, 
pojedine nisu ni svesne da imaju problem i zbog toga je potrebno da se one podvrgnu mamografskom 
snimanju. Snimak se vrši na mamografskom aparatu, to je digitalni aparat najsavremenije tehnologije i 
ovde je bitno da se radi kod žena između 50. i 69. godina. Razlog je što se karcinom dojke javlja najčešće 
u ovom periodu, tada su dojke u svom fiziološkom razvoju najpovoljnije za vizualizaciju promena. Kod 
mlađih žena tkivo dojke je još uvek aktivno, prisutne su žlezde koje onemogućavaju prikaz. odnosno 
vizualizaciju malih promena, tako da su te promene najbolje vidljive na mamografiji posle 50. godine - 
objašnjava dr Stojanov. 

Preporuka je da se pregledi rade na svake dve godine, a u pitanju su najsavremeniji digitalni aparati koji 
koriste vrlo niske doze zračenja, tako da nemaju nikakvog štetnog efekta po zdravlje.  

- Žena može da se pregleda na svake dve godine, posle 50. godine treba da uradi mamografiju. Ono što 
je bitno. da smo mamograf približili ženama u malim opštinama i sredinama koje nemaju mogućnost da 
se redovnim putem kontrolišu u svojim domovima zdravlja. Obavezno bi trebalo da se pregledaju žene 
kod kojih postoji genetska predispozicija, kao i žene koje su dobile menstruaciju pre 12. godine, koje su 
imale menstruaciju do 50. godine. Treća grupa žena su one koje nisu rađale ili su porođaj imale posle 30. 
godine života. Na kraju, tu je i grupa žena koje su fizički neaktivne, koje su gojazne i koje su primale 
različite hormonske terapije, kao i one koje koriste duvan, alkohol i druge preparate koji povećavaju rizik 
za razvoj karcinoma dojke - poručuje dr Stojanov. 

Rezultati mamografije svakoj pacijentkinji dolaziće na kućnu adresu, a ako bude potrebno, biće upućene 
na dalje praćenje i lečenje. Radno vreme će biti od osam do 20 sati, a o detaljnom planu gde su pregledi 
javnost će biti informisana putem medija i lokalnih samouprava.  

 

 

 

 

 



 
 

 

 

Otežano zapošljavanje lekara i medicinskih sestara 

NOVI SAD - Iako, prema procenama, u ovom trenutku nedostaje oko tri i po hiljade lekara i osam hiljada 
medicinskih sestara, prijem novih ide otežano zbog zabrane zapošljavanja u javnom sektoru. 

Proveravali smo na koji način se domovi zdravlja bore s tim problemom. 

https://youtu.be/E-tvbVtxuZE 
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Danica Grujičić poručuje: Ministarstva zdravlja i životne sredine zajednički protiv zagađenja 

Zbog pogubnog uticaja okoline na zdravlje stanovništva razmatraju se nove inicijative radi smanjenja 
štete 

O SVE alarmantnijem zagađenju okoline, uključujući i posledice NATO bombardovanja 1999. godine po 
zdravlje, trebalo bi da brine jedna institucija koja bi nastala spajanjem ministarstava zdravlja i životne 
sredine. 

Ovaj predlog prof. dr Danice Grujičić, direktorke Instituta za onkologiju i radiologiju Srbije, podržavaju i 
mnogi drugi zdravstveni stručnjaci. Iz pomenutih ministarstava za "Novosti" odgovaraju da bliska 
saradnja već postoji i da je dala rezultate, ali da će biti još intenzivnija. 

- Predlog je da se smanji broj ministarstava, a da se njihova efikasnost poveća - dodaje prof. Danica 
Grujičić. - Lično se zalažem za tu ideju, koju sam predložila ministru zdravlja Zlatiboru Lončaru. 

Prof. Grujičić smatra da je nepotrebno odvajati zdravstvo od životne sredine, od koje direktno zavisi da li 
će doći do nastanka bolesti. 

Iz Ministarstva zdravlja za "Novosti" odgovaraju da bliska saradnja između dva ministarstva već postoji: 

- Čak i bez spajanja ovih institucija u jednu, mi smo u stalnom kontaktu sa kolegama koje se bave 
zaštitom životne sredine. Postoje istraživanja o štetnom uticaju zagađenja, koja se rade jednom 
godišnje. Kolege iz Ministarstva životne sredine čine sve da se štetan uticaj smanji, dok mi 
obezbeđujemo pravilno lečenje. 

Izvor "Novosti" u Ministarstvu životne sredine kaže da postoje opravdani razlozi za predlog spajanja ovih 
institucija. 



 
 

- Nije neuobičajeno da ove dve institucije budu u okviru jednog ministarstva, budući da je to već bio 
slučaj u Srbiji tokom prethodnih godina - kaže naš izvor. - Ipak, sadašnja saradnja je na visokom nivou. 
Intersektorska radna grupa, koju smo osnovali sa Ministarstvom poljoprivrede, učestvovala je u 
donošenju velikog broja zakona i izmena propisa, koji se tiču uticaja opasnog otpada. 

Ministarstva zdravlja, životne sredine i poljoprivrede rade na dokumentu Nacionalnog programa o 
uticaju zagađivača životne sredine na zdravlje ljudi. 

- Biće urađene detaljne analize i imaćemo tačne podatke u kojoj meri je zagađenje povezano sa 
zdravljem ljudi - kaže naš sagovornik iz Ministarstva životne sredine. - Vlada Srbije treba da usvoji ovaj 
dokument, koji će služiti kao akcioni plan za naredne tri godine.  

SKORO 3.600 SMRTNIH SLUČAJEVA 

MERENjE zagađenosti i stepen u kojem ona utiče na zdravlje kroz vodu za piće, vazduh i industrijske 
otpadne vode, sprovodi Institut za javno zdravlje "Dr Milan Jovanović Batut". Iz ove ustanove podsećaju 
da je ovogodišnji izveštaj SZO pokazao da dugotrajna izloženost zagađenom vazduhu dovodi do prerane 
smrti, a kratkotrajna povećava ovaj rizik. 

- Koncentracije zagađujućih materija zabeležene su u nekoliko gradova Srbije - podsećaju iz "Batuta". - 
Gotovo 3.600 smrtnih slučajeva svake godine može da se pripiše izlaganju štetnim česticama u 11 
gradova u Srbiji. 

 

 

Diplome imaju, nadaju se poslu: Posle 11 godina čekanja, oralni higijeničari na korak do toga da se 
izbore za profesionalni status 

Odobreno polaganje državnog ispita stručnjacima za preventivu 

ORALNI higijeničari polagaće konačno državni ispit 14. januara, punih 11 godina pošto je prva generacija 
upisana na Beogradski univerzitet. Nakon toga steći će pravo na licencu, a nadaju se i na rad sa 
diplomom. 



 
 

Kako je za "Novosti" potvrdila oralni higijeničar Lidija Kruškonja, do sada je iškolovano nekoliko 
generacija studenata, koji su završili trogodišnje studije, ali ne mogu da dobiju posao, jer ne postoje u 
šifrarniku zanimanja. Reč je mahom o zaposlenima u stomatologiji, koji su se uz rad doškolovavali i za to 
izdvojili veliki novac. 

- Naše zanimanje je u svetu vrlo cenjeno, kao nezaobilazni deo preventive i stomatološkog tima. Pre 
nego što neko dođe kod zubara, mora da prođe stepenicu oralnog higijeničara. On je osposobljen i za 
ortopan i rendgen snimanje usta. Bavimo se i zdravstveno-vaspitnim radom, preventivom i profilaktičkim 
merama, zalivanjem fisura, negom desni, sprečavanjem paradentoze, uklanjanjem mekih naslaga i 
kamenca. Edukujemo trudnice i decu o oralnoj higijeni - objašnjava Kruškonja. 

Ona dodaje da zemlja u kojoj više od polovine trogodišnjaka ima karijes, a svaki deseti Beograđanin je 
krezub, i koja izdvaja ogromna sredstva za stomatologiju, ne bi smela da dozvoli sebi luksuz da zanemari 
preventivu. 

Kruškonja i njene kolege pitaju se da li će im polaganje državnog ispita pomoći da se konačno nađu na 
listi poželjnih zanimanja, rame uz rame sa čuvarima plaže, ukrotiteljima konja, uzgajivačima svilenih 
buba, disk-džokejima i žonglerima. Svi ovi neobični poslovi već su našli mesto u šifrarniku zanimanja, ali 
ne i ljudi koji se bave stomatološkom preventivom. 

U Ministarstvu zdravlja kažu da je u prvom roku za polaganje državnog ispita prijavljeno devetoro oralnih 
higijeničara. Ovo ministarstvo je podnelo inicijativu Ministarstvu za državnu upravu da ih uvrsti u katalog 
radnih mesta u javnom sektoru. Sve ovo bi trebalo da im pomogne da dođu do radnog mesta u struci.  

ŠESTOMESEČNI STAŽ 

ORALNI higijeničari ranije nisu mogli da polažu državni ispit, jer nisu bili predviđeni propisima u oblasti 
zdravstva, kažu u Ministarstvu. Sada su se stekli uslovi jer je Pravilnikom o pripravničkom stažu i 
stručnom ispitu zdravstvenih radnika predviđen šestomesečni pripravnički staž, koji su neki higjeničari 
već odradili. 

 

 

 

 

 

 



 
 

 

 

Epidemiolog: Da nije pokreta protiv vakcina završili bismo s malim boginjama 

Broj vakcinacija protiv malih boginja porastao je u Srbiji u 2018. godini, ali među građanima i dalje 
postoje predrasude i strah od vakcinacije. Epidemiolog prof. dr Zoran Radovanović kaže da se protiv 
vakcina bori grupa ljudi koja posle 30 godina tranzicija i prevara više ne veruje nikome, pa ni lekarima. 
Kao suprotan primer navodi Švedsku u kojoj, kako kaže, ljudi veruju u sistem, a opseg vakcinacije je visok 
zbog čega nije ni potrebno da parlament vakcinaciju proglasi obaveznom. 

Dr Radovanović je u Novom danu istakao da je vakcinacija najveći doprinos medicine čovečanstvu i 
podsetio na stav Svetske zdravstvene organizacije da su najveći doprinos u medicini dale mikrobiološki 
ispravna voda i vakcinacija. 

"Najviše ljudskih života spasila je vakcinacija. Da nije bilo tog nesrećnog pokreta protiv vakcinacije, mi bi 
završili s malim boginjama, više ih ne bi bilo u svetu, i onda ne bi bilo ni vakcinacije", napominje gost 
Novog dana. 

On dodaje da obuhvat vakcinacije zavisi od mnogo faktora, među kojima su i kulturološke okolnosti. Kao 
primer navodi Švedsku i Norvešku gde je vakcinacija normalna stvar, a obuhvat visok, jer građani ovih 
zemalja veruju svom sistemu. Radovanović kaže da bi se Šveđani i Norvežani iznenadili kada bi švedski 
parlament doneo odluku da je vakcinacija obavezna. 



 
 

Drugačiji primer je Belgija, gde je u svernom delu, u kom živi etnički holandsko stanovništvo, obuhvat 
vakcinacijom visok iako je ona neobavezna. U južnom delu Belgije, u kom su Francuzi, vakcinacija je 
obavezna kao i u Francuskoj. 

"Tu malo treba pogurati", napominje prof. Radovanović. 

Kako visok obuhvat vakcinacije utiče, daje primer velikih boginja koje su iskorenjene, iako je zaštita 
trajala smao tri godine. Da bi vakcinacija protiv malih boginja bila efikasna, neophodno je da zaštitu 
primi 95 odsto stanovništva, objašnjava epidemiolog. 

Jedan od glavnih argumenta protivnika vakcinacije je pitanje kako nevakcinisana deca mogu da naštete 
vakcinisanoj. Gost Novog dana odgovara da malo koja vakcina ima efekat od 100 odsto, a da je u slučaju 
vakcine protiv malih boginja on 98 ili 99 odsto, što znači da će toliki procenat vakcinisanih biti zaštićen 
od bolesti. 

"I vakcinisani mogu da obole, postoji teoretska mogućnost. Drugi razlog je što odbijamo one koji imaju 
kontraindikacije. Postoje deca sa obolenjima ili stanjima koja ne smeju da dobiju vakcinu. Nekome ne 
smete da date i to je medicinska doktrina i treba i tu decu zaštiti. Ako su oni ušukani, ako su oko njih svi 
zaštićeni, onda ne postoji rizik za njih", objašnjava Radovanović. 

Na argument da male boginje nisu opasne i da je to dečja bolest, prof. Radovanović odgovara 
statistikom da je u poslednjoj epidemiji u Srbiji od posledica malih boginja umrlo 15 osoba, a da se 
procenjuje da je bilo 6.000 obolelih. 

Međutim, 1 od 1.000 obolelih dobije upalu mozga koja može da ostavi teške trajne posledice poput 
gluvoće ili fizičkog hendikepa. 

Retka posledica malih boginja, koja se može javiti nekoliko godina kasnije, je sklerozirajući 
panencefalitis. 

"Skvrčava se mozak, a uvek se završava fatalno na jedan jako mučan način", ističe prof. Radovanović. 

Nije zanemarljivo ni to što male boginje ostavljaju organizam u stanje smanjenje otponosti, zbog čega se 
na tu bolest često nadovezuje bakterijska upala pluća. 

Kada je u pitanju vakcina protiv humanog papiloma virusa (HPV) koji je izazivač raka grlića materice, gost 
Novog dana kaže da bi bila sreća i idelano kada bi vakcinacija bila obavezna i za dečake i za devojčice. 

"Ne samo zato što bi bilo lepo da muškarci štite žene, već su i oni u riziku. Kod muškaraca se javlja rak 
anusa, rak penisa, rak srednjeg dela ždrela što je povezano sa seksualnom praksom", kaže epidemiolog. 

On naglašava da je prva vakcina protiv HPV virusa smanjivala rizik za 70 odsto, dok druga koja je 
složenija smanjuje za 85 odsto. Prva je štitila od dva soja virusa koji su najrizičniji, druga napredna protiv 
četiri. Osim od HPV-a, vakcina štiti i od polnih bradavica, dodaje epidemiolog. 

 



 
 

 

 

Draganina poruka: Da mi život nije produžen ne bih imala Radovana 

Od početka godine - za samo 12 dana, urađeno je sedam transplantacija. U ovom trenutku tu 
intervenciju u Srbiji čeka oko 2.000 ljudi, odraslh i dece. Lekari su pomogli Dragani da održi trudnoću, i 
na svet donese zdravu bebu, nakon transplantacije jetre. 

Kada je Dragani pre šest godina urađena transplantacija jetre u Uregntnom centru u Beogradu, to je bio 
jedan od najvećih uspeha našeg zdravstva. Druga takva procedura u toj ustanovi. Još jedan najveći uspeh 
zabeležen je kada se Dragana porodila u julu.  

Mnogobrojni lekari pomogli su da Dragana održi trudnoću, i na svet donese zdravu bebu.  

Zato i ne čudi što su tokom njihove nedavne posete Kliničkom centru Srbije, da upoznaju malog 
Radovana došli i direktor te ustanove i direktor Urgentnog centra. Radovan sada ima pet meseci i, kako 
kaže njegova mama, jedna je napredna beba. Da kucnemo u drvo, da tako i ostane. 

"Igramo se, okreće se sa svih strana, guguče, pokušava da sedi, hoće da stoji, nemiran je sve u svemu", 
ispričala je Radovanova mama. 

Draganu smo upoznali ubrzo posle intervencije koja joj je spasila i produžila život. I Radovana smo 
upoznali, čim je došao na svet.  



 
 

Dragana, koja je dokazala da je veliki borac, još jednom ima važnu poruku za sve. 

"Treba biti uporan, i kada padneš ustati, boriti se, izdržati. Nadam se da će se probuditi želja za 
donorstvom, da ljudi daju organe, on je sam dokaz, da meni nije urađena transplantacija da meni život 
nije produžen ja danas ne bih njega imala", kaže ona.  

U ovom trenutku u Srbiji novi bubreg, jetru, srce, pluća, rožnjače, čeka oko dve hiljade ljudi. U godini za 
nama saglasnost za transplantaciju u najtežem trenutku, kada su se životi njihovih najmilijih gasili, dalo 
je 15 porodica. Zahvaljujući njihovoj humanosti, spaseno je i produženo na desetine života. 

Od početka Nove godine novi život na dar dobilo je sedam osoba. Pacijneti koji su u prvim danima ove 
godine otpočeli nove živote, njih četvoro, oporavljaju se i uskoro će biti otpušteni na kućno lečenje. 
Dobro su i pacijneti kojima su juče urađene transplantacije. 

U KCS, u Ugentnom centru i KCV presađeni su dva bubvrega i jetra. I sve to zahvaljujući saglanosti dve 
porodice koje su dale pristanak za transplantaciju. 
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